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محمد باقرزاده: ســرزمینی کــه روزگاری نه چندان دور 
به عنوان جلگه فلات ایران شــناخته می شد، تابستان 
امسال بحرانی ترین روزهای چند دهه گذشته را تجربه 
کرد و کار حتی به تجمع و اعتراض مردم هم کشــیده 
شــد. بحران آب در ایران که از سال ها پیش درباره آن 
هشدار داده می شد، تابستان امسال کلید مصائبش در 
خوزســتان زده شد و پس از چند روز خشکی و تشنگی 
و اعتراض، مســئولان مجبور به افزایش دبی خروجی 
ســدها شــدند تا درد مردم کمی مرهم پیــدا کند. این 
راه حــل البته و به گواه کارشناســان حوزه آب، بیش از 
آنکه راهکار باشــد روشی سیاســی- امنیتی برای حل 
کوتاه مدت بحران بود و بی آبی در روزهای آتی شدیدتر 
از پیش نمایان می شــود. اما چه شــد که تیر امســال 
خوزســتان به چنین سرنوشــتی رســید و در آن روزها 
چه تصمیماتی گرفته شــد؟ در پاییز کم بارش امسال، 
تکلیف خوزســتان چه خواهد شد؟ «شاهپور رجایی»، 
رئیــس حوضه آبریــز رودخانه کرخه اســت و در این 
ســال ها هم شرایط آبی کشــور را به خوبی رصد کرده 
 است. رجایی در گفت و گو با «شرق» توضیحات تازه ای 
از شــرایط یک  سال گذشته خوزســتان ارائه می دهد و 
درباره شرایط پاییز امسال نیز هشدار می دهد و می گوید 
حتی برای تأمین آب آشــامیدنی شهروندان خوزستانی 

در پاییز امسال دستمان خالی است.
آقــای رجایــی، می دانیم خوزســتان روزهای  �

دشواری را پشت سر گذاشته و همچنان هم کمبود 
آب در این اســتان خبرساز است. در همین ابتدا از 

شرایط کلی و وضعیت پشت سد کرخه بگویید.
بله همین طور است و حالا نگرانی اصلی از شرایط 
در پایان شهریور و آغاز پاییز است. بالادست سد کرخه 
استان های کرمانشــاه، همدان، ایلام و کردستان است 
که هرکدام درصدی از رود کرخــه را می گیرند؛ حجم 
مخزن ســد ۵۲۷۳ میلیون مترمکعب اســت. به طور 
کلی سال آبی از اول مهر شروع می شود و آخر شهریور 
به پایان می رســد و کل برنامه منابع و مصارف ســدها 
بر اساس ســال آبی پیش بینی می شــود. اینکه حجم 
ذخیره آب در پایان ســال آبی چقدر باشــد، با توجه به 
پیش بینی ای که ســازمان هواشناســی انجام می دهد 
و اینکه مقدار ســیلاب در طول ســال چه اندازه باشد، 
برآوردهــای کلی انجام می شــود و بر همین اســاس 
هم ســال آبی تعریف و جزئیات یک ســد مشــخص 
می شــود. البته همیشــه یک مقدار از آب را به عنوان 
ذخیره اســتراتژیک نگه می داریم که حجم ذخیره آب 

در شهریور است.
بــا همین توضیحات ســد کرخه در یک  ســال  �

گذشته چه وضعیتی داشت؟
پایان شهریور ۹۹ حدود سه میلیارد و ۵۵ مترمکعب 
ذخیره آبی ما در سد کرخه بوده  است. البته پیش بینی 
ایــن بوده کــه چهارمیلیاردو ۴۰۰ میلیــون مترمکعب 
آب داشــته باشــیم و تا آخر تیر همین امســال حدود 

دومیلیاردو ۴۵۰ میلیون مترمکعب آب گیری داشتیم.
یعنی عملا پیش بینی محقق نشده  است. قاعدتا  �

این پیش بینی ها باید دقیق باشــد؛ چراکه آب، آن 
هم در خوزستان، موضوع بسیار استراتژیکی است.

بله اولیــن نتیجه گیری همین اســت که پیش بینی 
محقق نشــد. دلیل هم این است که در حوزه بارندگی 
۳۱ درصــد کاهــش در حوضه آبریز کرخه داشــتیم و 
باعث شــده پیش بینی ورودی مخزن رخ ندهد. حجم 
ورودی مخزن نســبت به متوســط درازمدت خودش 
هم حدود ۴۸ درصد کاهش داشــته و نسبت به سال 
آبی قبل هم حدود ۵۷ درصــد کاهش آورد رودخانه 

داشتیم.
چرا پیش بینی درست درنیامده است و مگر نباید  �

این پیش بینی ها دقیق و استاندارد باشد؟
ببینید ما همین ســال گذشــته در خوزســتان سیل 
داشــتیم ولی در بالادست کرخه این پیش بینی محقق 
نشــده است. معیار پیش بینی ها ســه مورد است؛ یک 
پیش بینی مربوط به سال آبی خودمان بود که کاهش 
داشــتیم و یکی مقایسه با دوره درازمدت که نسبت به 
آن هم ۴۸ درصد کاهش داشــتیم و مورد ســوم هم 
نسبت به ســال آبی گذشــته که باز حدود ۵۷ درصد 
کاهش داشتیم. همه این موارد نشان می دهد که آورد 
مورد نیاز و مورد انتظار در ســد اتفاق نیفتاده اســت. 
از اول مهر که ســال آبی شــروع می شــود و بر اساس 
اطلاعات دی ماه و بهمن کــه وضعیت آورد رودخانه 
مســجل شده بود، قطعی شــد که پیش بینی ها امکان 
تحقق ندارد و بلافاصله در چنین مقطعی برنامه ســد 
بازنگری شد. امسال این بازنگری در بهمن اتفاق افتاده 
است و با استاندار خوزستان مکاتبه شد و از استانداری 
و دیگر مراجع درخواست شد در برنامه کشت تابستانه 
تجدیدنظر شــود. در آن مقطع کشت زمستانه و پاییزه 
که غالبا گندم است، انجام شــده بود و قرار شد تأمین 
آب این کشــت ها انجام شــود و بــرای اطمینان خاطر 
از تأمین آب شــرب و پایداری جریــان آب در رودخانه 
کرخه، کشــت تابســتانه انجام نشــود. ایــن مکاتبات 
همین طور ادامه پیدا کرد و در اردیبهشــت دو جلســه 
در استان مربوط به کم آبی تشکیل و برنامه پیشنهادی 
بخش آب آنجا مصوب شد. بر این اساس سازمان آب و 
برق خوزستان موظف شد که از خرداد تا شهریور ۶۳۵ 
میلیون مترمکعــب از حجم ذخیره ســد را در اختیار 
بخش های مختلف مصرف قرار دهد و اطلاع رســانی 
لازم برای عــدم امکان تأمین آب کشــت تابســتانه و 

ممنوعیت کشت پرآب تر مثل شلتوک هم انجام شود.
ایــن ۶۳۵ میلیــون مترمکعب هم بــه این صورت 
بــود که ۱۶۵ میلیــون مترمکعب برای بخش شــرب، 

۲۴۹ میلیــون مترمکعــب بــرای تــالاب هورالعظیم 
و پایــداری جریــان در رودخانــه کرخــه، ۲۴۱ میلیون 
مترمکعب بــرای کشــاورزی و شــیلات و ۲۰ میلیون 
مترمکعــب هم بــرای صنعــت. ســازمان آب و برق 
خوزســتان هــم بر اســاس همیــن برنامــه مصوب 
رهاســازی آب از ســد کرخه را انجام داده  اســت. در 
جلســه استانداری همچنین تعهد شد که ۷۵۰ میلیون 
مترمکعب از حجم ذخیره ســد کرخه برای تأمین آب 
شرب و کشــت پاییزه و تخصیص زیست محیطی سال 
آبــی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ به عنــوان حجم مفیــد مخزن باقی 
بماند؛ چــون به طور معمول بارندگــی پاییز در آبان و 
آذر اتفاق می افتد و بــرای این ماه ها ما باید یک حجم 
مطمئن در سد داشته باشیم که اگر بارندگی رخ نداد یا 
اتفاق خاصی رخ داد، آب ذخیره برای مقاصد ضروری 

داشته باشیم.
پس به طور خلاصه تغییر برنامه ســالانه آب به  �

این صورت بود که ۶۳۵ میلیــون مترمکعب برای 
مصارف خرداد تا شهریور از سد تخلیه شود و ۷۵۰ 
میلیون مترمکعب هم برای مصارف ضروری ســال 

آبی بعــد در مخزن نگهداری 
رخ  اتفاقی  چه  عمل  در  شود. 
داد و چرا ایــن برنامه عملی 

نشد؟
بلــه؛ در ایــن مصوبــه حتی 
توزیع ماهانه هم مشــخص بود. 
ســازمان آب و بــرق بر اســاس 
آب  خروجی  کارگــروه  مصوبــه 
کرخه را انجام داده  است. بحث 
مهم همان موضــوع ممنوعیت 
کشــت تابســتانه بود که برنامه 
را به هــم ریخت. ســازمان آب و 
بــرق هــر ۱۰ روز یک  بار ســطح 
زیر کشــت محصولات مختلف را 
ماهواره ای بررسی می کند که اگر 
تغییراتــی رخ دهد در این فاصله 
۱۰ روزه بتواند برنامه ریزی لازم را 
نجــام دهــد. از اول تیرماه هم از 
طریق بازدیدهــای میدانی و هم 
از طریــق گــزارش مناطق و هم 

تصاویر مختلف مشخص شــد بخش بزرگی از اراضی 
برای کشت تابســتان در حال آماده سازی است که این 
موضــوع هم بــه مراجع قضائی و هم به اســتانداری 
منعکس و درخواســت شــد که با توجه به ممنوعیت 
کشت تابستانه، مانع کشت در این فصل شوند و اجازه 
داده شــود آب در همان چارچوب مصوب پیش برود. 
در تیر که این اتفاق رخ داد و تلاش برای کاشــت برنج 
شروع شــد، در نتیجه در پایین دست سد کرخه تا ۳۰۰ 
کیلومتری که ورودی تالاب اســت برداشت آب انجام 
شد و از نیمه تیر عملا ورودی آب به تالاب صفر شد. در 
این بین برخوردها عملا تأثیری در کاشت برنج نداشته؛ 
چون حجم برخوردها در مقایسه با حجم کاشت ناچیز 

بوده  است.
پس از اینجا احتمالا نخســتین مسئله و مشکل  �

آشکار شــد؛ اینکه آب به تالاب نرسید و روستاهای 
نزدیک به تالاب هم با مشکل اساسی روبه رو شدند.
بلــه و در واقع چون در پایین دســت ســد، کشــت 
شــلتوک انجام می شــد، آب خروجی از سد در بین راه 
مدام کم می شــد و عملا چیزی به تالاب نمی رســید. 
اولین اتفاق خشک شدن ورودی تالاب هور بود که برای 
گاومیش ها و همچنین آب شــرب برخی روســتاهای 
نزدیک به تالاب هم مشکل ایجاد شد. ۱۵ تیر بازدیدی 
از تالاب داشتم که به وضوح خشک شدن و صفرشدن 
ورودی مشــخص بود. در همان روز ۷۵ متر مکعب از 
کرخه خارج می شــد و در فاصله ۳۰۰کیلومتری ســد 
عملا هیــج آبی جریان نداشــت؛ چون در بالادســت 
مصرف می شــد. پس در نیمه تیرمــاه عملا ما ورودی 
تالاب مــان با مشــکل مواجه شــد. بحــث اول همان 
موضــوع مطرح شــدن اخبار تلفات ماهــی بود که در 
بازدیــدی که ما داشــتیم هیچ نقطــه ای در داخل این 
قســمت تلفات ماهی نداشــت و در واقع این موضوع 
مربوط به آن طرف هور بود. هور در همان زمان حدود 
۷۸ درصد ســطح آب گرفتگی داشــت؛ البته بخشی از 
مناطق مشکل داشــتند که گاومیش ها دقیقا در همان 
مناطق دچار مشــکل شدند، روســتاها از آنجا داشتند 
برداشــت آب می کردند که دیده می شــد دچار مشکل 

شدند و در هر صورت باید می پذیرفتیم.
خب این شروع مشکلات اساسی بود. البته یک  �

بحث دیگر هم هدررفتن آب دقیقا پشت سد است. 

مثلا حتما استاندار خوزستان اوایل تیر گفته بود که 
۷۰ درصد آب پشت ســد کرخه تبخیر شده  است. 
بالاخره این هدررفت ها هم هست و نمی شود همه 
مسائل را به کشت شلتوک از سوی مردم نسبت داد.
ما در برنامه ســالانه این موضوع را پیش بینی کرده 
 بودیم و این برای ســال آبی بود؛ یعنی پیش بینی کرده 
 بودیم حدود ۲۱۴ میلیون مترمکعب در طی ســال آبی 
تبخیــر رخ دهد و تا آخــر تیر هم عمــلا ۱۷۰ میلیون 
مترمکعــب تبخیر اتفاق افتاده اســت. مثلا تبخیر دی 
۳۲ میلیــون مترمکعب اســت و این اعــداد طبیعی و 
غیرقابل اجتناب است که حتی اگر ما در کمترین سطح 
مخزن یعنی فقط برای شــرب آب نگه می داشتیم، باز 
هم تبخیر رخ می داد. پدیده  تغییر اقلیم دو مشــخصه 
دارد: دمــا افزایــش می یابــد و در نتیجــه تبخیر زیاد 

می شود و بارندگی هم کم می شود.
بــه دلیل  � گفتید  برگردیــم؛  به بحث پیش تــر 

کشت شــلتوک ورودی آب به هور عملا صفر شد و 
مشــکلات مردم هم از اینجا جدی تر شد. اینجا چه 

راهکاری داشتید و با برنامه مصوب چه کردید؟
اولیــن راهــکار این بــود که 
بــه اســتناد مصوبــه کارگــروه، 
ســوی  از  آب  برداشــت  مانــع 
اولین  یعنی  شویم؛  شلتوک کاران 
راهکار مدیریت مصرف اســت و 
اینجا می شد ممانعت از برداشت 
آب توسط شلتوک کاران رخ دهد 
که سازمان آب و برق این راهکار 
را داشــت و چندین جلســه هم 
تشکیل شــد. درخواست این بود 
انتظامی  که دستگاه های نظامی، 
و قضائی همه کمک کنند و مانع 
برداشــت آب غیرمجاز شوند؛ اما 
این موضــوع هم زمان بر اســت 
و هم همیشــه با چالش مواجه 
است. برنامه دوم مدیریت عرضه 
است که در نهایت برنامه مصوب 
و خروجی ســد کنار گذاشته شد 
و قرار شــد خروجی سد از ۷۵ به 
۱۱۰ و بعــد ۱۳۰ و در نهایــت به 
۱۶۰ مترمکعب در ثانیه تغییر کند که الان هم شــرایط 
عملا همین اســت. از ۲۴ تیر به ۱۶۰ متر مکعب رسید؛ 
یعنی بعد از جلسات نمایندگان قوه قضائیه و استاندار 
و دیگر مراجع که گفتند برخورد با مردم ســخت است، 

خروجی سد افزایش پیدا کرد.
پس خروجی ســد عملا دو برابر شــد و این هم  �

برای آب ذخیره مسئله می سازد و هم ممکن است 
در آینده مشکلات دیگری ایجاد کند. با این افزایش 
خروجی تکلیف چه می شــود و آیا مشکل حل شده 

است؟
ایــن افزایــش ۸۵ مترمکعبــی دبــی خروجی در 
نزدیکی هور به حدود ۲۷ مترمکعب بر ثانیه رســید و 
از چند روز بعد در شــاخه های مختلف هور وارد شــد 
و این باعث شــد مشــکل گاومیش ها و برداشــت آب 
شرب روستایی حل شــود. البته چون آب در رودخانه 
جریان پیدا کرد، کشــت شــلتوک هم بیشتر شد؛ یعنی 
نه تنها کشــت شلتوک کم نشد، بلکه بیشتر شد. آخرین 
تصویربرداری نشان می دهد در آخر تیر ۹۲ هزار هکتار 
کشــت شلتوک انجام شده که حدود ۲۰ هزار هکتار آن 

در حوزه سد کرخه است.
این میزان کشــت برنــج آن هم در ســالی که  �

این همه اعتراض و تجمع برای اعتراض به بی آبی 
شکل گرفت، عجیب نیست؟

من یک بررسی انجام دادم. از سال ۶۲ تا ۹۶ سالانه 
حدود ۴۵ هزار هکتار در تمام اســتان خوزستان کشت 
شلتوک انجام می شده، اما در سال ۹۸ که آن سیلاب ها 
رخ داد و کشــت پاییزه از بین رفت، کشت شلتوک آزاد 
شــد و با وجود ممنوعیت کشــوری، حدود ۲۰۵ هزار 
هکتار کشت شلتوک انجام شــد. در سال ۹۹ این عدد 
به حدود ۱۷۹ هزار هکتار رســید و امســال هم تا حالا 
حدود ۹۲ هزار هکتار کشت شلتوک انجام شده است. 
درحالی که امســال ما خشک ترین ســال را در نیم قرن 
اخیر داشتیم. ما انتظار  داشــتیم امسال کشت شلتوک 
و ممنوعیت آن رعایت شــود که آبی برای ســال آینده 
بماند؛ چراکه این میزان کشت واقعا عجیب و پر از ایراد 
اســت و اگر این روند تغییر نکند، مشــکلات خوزستان 

حتما شدیدتر و جدی تر خواهد شد.
در یک جمع بندی می توان گفت که برنامه سال  �

آبی چندین بــار تغییر کــرد و در نهایت هم کاری 
خلاف برنامه رخ داد و دبی خروج از سد چند برابر 
شد. نتیجه این شــرایط چه خواهد بود و آیا بحران 
آب خوزستان در کوتاه مدت تا اندازه ای مرهم شده 

 است؟
اگر روند تا پایان شــهریور به همیــن صورت ادامه 
پیدا کند تا پایان شــهریور کل ذخیره کرخه را از دست 
می دهیم؛ درحالی که این ذخیره مفید برای سال آینده 
بود و عملا برای ســال آبی آینده هم برای شرب و هم 
محیط زیست دســتمان خالی اســت. این اولین پیامد 
اصلــی اســت؛ یعنی اولیــن پیامد، نبود آب شــرب و 
زیست محیطی اســت و بحث دیگر هم نبود آب برای 
کشت گندم پاییزه اســت؛ چون هواشناسی پیش بینی 
کرده پاییز امسال هم بارندگی کم است و پایین تر از حد 

استاندارد خواهد بود.
این ســخن شــما بســیار مهم اســت؛ با این  �

توضیحات که عملا مشکل اساسی از پایان شهریور 
شروع می شود.

بله و ما این موضوع را به همه مراجع اطلاع دادیم 
اما فعلا خریداری ندارد. هر هکتار شلتوک حداقل ۳۰ 
هــزار مترمکعب آب نیاز دارد و در این شــرایط بی آبی 
و بحران، این همه آب بــرای برنج کاری اختصاص پیدا 

کرد.
بالاخره از اول مهر برای آب شرب مردم و تالاب  �

و کشــت چه خواهید کرد؟ بــرای این موضوع چه 
می شود کرد؟

عمــلا کاری نمی تــوان کرد. ما برای آب شــرب 
معمولا بخشی از حجم پایداری سد را تأمین می کنیم. 
البته همان طورکه الان مراجع غیرکارشناســی ورود 
پیــدا کردند، ممکن اســت دوبــاره ورود پیدا کنند و 
تصمیمات غیرکارشناســی لحاظ شــود. در شــرایط 
بحرانی معمولا سراغ حجم مرده سد برای تأمین آب 
شــرب می روند که اقدام درستی نیست و باید دنبال 
راه های اساسی تر رفت. یک اصل را باید بپذیریم و آن 
هم اینکه در همه جای دنیا الگوی کشــت و آمایش 
سرزمینی دارند، اما ما الان نداریم؛ چون بی اعتمادی 
خیلی شدیدی بین بخش کارشناسی و کشاورزی رخ 
داده که باید آسیب شناسی شود. این بی اعتمادی بین 
بدنه کارشناســی و آحاد جامعه رخ داده اســت که 
بحث دیگری است. البته اگر طرح غدیر اجرا می شد 
و روستاهای دشت آزادگان به آب شرب می رسیدند، 
دیگر این مشــکلات نبود و گلایه مقام معظم رهبری 

هم مطمئنا برای همین آب شرب و طرح غدیر بود.
در این شرایط چه پیشــنهاد یا راهکاری وجود  �

دارد و پیشنهاد شما چیست؟
در  مــا  کــه  اســت  ایــن  امــر  واقعیــت 
سیاســت گذاری هایمان ثبات نداریم؛ دولت مصوبه 
می گذارد که کشــت شــلتوک ممنوع اســت و بعد 
مصوبــه دیگر و الحاقیه دیگر که امســال شــلتوک 
کشت شود و... . همین طور این بی ثباتی رخ می دهد 
و همیــن باعث می شــود کــه مردم تمکیــن نکنند 
یــا برخی مــواردی که افــراد غیرکارشــناس انجام 
می دهنــد؛ مثلا در بحث ماهی، هیــچ تلفات ماهی 
در بخش ایرانی هور نداشــتیم، اما شرایط برعکس 
تصویر می شــود. در پایان امســال سد کرخه و دز به 
شرایط بحرانی می رســد و حالا باید شورای تأمین و 
شورای امنیت وارد شوند. مهم ترین مسئله این است 
که آمایش سرزمینی بر مبنای آب انجام گیرد و کشت 

برنج در خوزستان جایگزین مناسب پیدا کند.

اقتصاد

خبر گزارش

رستم قاسمی؛ وزیر راهی که خواب 
نفت می بیند

شرق: رستم قاسمی هنوز خواب وزارت نفت  �
را می بینــد؛ چــون در بیــداری و در صحن علنی 
مجلــس به عنوان وزیــر راه برنامه هــای خود را 
برای «روز اول حضــورش در وزارت نفت» ارائه 
می کنــد. نــه یک بــار، دو بار گفت. صبح شــنبه 
می خواهــد بــا برنامه های خود بــه وزارت نفت 
برود. البته قاسمی چند ماه پیش هم در تلویزیون 
به مخاطبان گفــت در یک معامله اســتراتژیک 
در دوران جنــگ یا ســازندگی هــزار میلیون تن 
فسفات از سوریه خریده اســت. هزار میلیون تن 
فســفات کل ذخایر جهان اســت و بعد در توییتر 
آن را اصلاح کرد؛ یعنی ناراحتی از این بابت نباید 
داشــت، قصدی نیســت. در چهار ســال پیش رو 

توییتر آقای رستم قاسمی را حتما چک کنید.
وزارت نفــت که از دســت رفــت؛ وزارتخانه 
شــیک و ترتمیزی که میهمــان خارجی زیاد دارد 
و در بدترین وضعیت هم ارقامش میلیارد دلاری 
اســت. به هرحال وزارت راه هم بد نیســت، فقط 
دردسر زیاد دارد. از شــمار کشته شدگان جاده ای 
هر ســال که ســر به آسمان می کشــد تا مشکل 
مســکن که پیــر و جــوان را کلافه کرده اســت. 
کارهایی که خــودش در مجلس وعــده داد که 

عالی است.
در جلســه بررســی صلاحیتش که در صحن 
علنی مجلس حاضر شــد، وعده هایی برای حل 
مشــکلات حوزه حمل ونقل داد کــه از مهم ترین 
آنهــا می تــوان بــه خداحافظــی بــا جاده های 
مرگ و نــاوگان فرســوده و جذب ســرمایه های 
داخلی و خارجی بخــش خصوصی برای انجام 
مگاپروژه های این بخش مانند احداث و توســعه 

آزادراه اشاره کرد.
او پیــش از ســخنرانی در جلســه بررســی 
صلاحیتش در صحن علنــی مجلس در صفحه 
توییتــر خود نوشــت: «در دومیــن گام امیدوارم 
بــه زودی خدمــت را به ســطحی برســانیم که 
به جای نگرانــی از ناوگان فرســوده و جاده های 
مــرگ، مطالبه مردم عزیز از مــا راه اندازی ناوگان 
حمل ونقل ســبز باشــد. یقین داریم که می شود 
و می توانیــم». یعنی ایــران در زمینه حمل ونقل 

جایی شبیه سوئیس یا نروژ خواهد شد.
قاسمی در ادامه گفت: «در حوزه حمل ونقل 
باید بگویم چهار مقوله اصلی حائز اهمیت است؛ 
بخشــی از آزادراه هــا در دوره ای کــه در قرارگاه 
خاتم الانبیا مســئولیت داشــتم، ســاخته شد. در 
بخش دریایی کشور در دوران قبل از انقلاب حتی 
طرح های کوچک توســط خارجی ها ساخته شده 
بود، اما بعد از جنگ همه بنادر کشــور با اعتماد 
و اعتقــاد به «مــا می توانیم» توســط مجموعه 
قرارگاه خاتم الانبیا و شرکت ها خصوصی ساخته 
شــد، ازجمله بندر شهید رجایی و بنادر بزرگی در 

مناطق عسلویه ساخته شده است».
او همچنین پــرده از روابط خود برداشــت و 
گفت: «بنده با دیپلماســی اقتصادی آشــنا بوده 
و با بســیاری از ســران کشــورهای بزرگ دنیا در 
ارتباط هســتم». منظورش این بــود که می تواند 

سرمایه گذاری خارجی جذب کند.
در باب مسکن نگاه رستم قاسمی به خانواده 
است: «نکته حائز اهمیت دیگر این بخش به ویژه 
در ایــران، نقــش فرهنگی و اجتماعی مســکن 
در بین خانوار اســت. داشــتن مســکن مناســب 
همواره یکــی از دغدغه های خانوار بوده و منجر 
بــه افزایش کرامت انســانی و همچنین منجر به 
تسهیل در شــرایط ازدواج و تحکیم خانواده، هم 
از منظر ایجاد درآمد حاصل از اشــتغال و هم از 

منظر امنیت روانی و اجتماعی می شود».
برنامه مســکن او بسیار مفصل است. قاسمی 
برنامــه خود برای بخش مســکن را در ۱۴ محور 
ارائه کــرد که در آن بر حل مشــکل ناکافی بودن 
زمین هــای در اختیــار وزارت راه و شهرســازی 
برای ســاخت مســکن، حــل چالــش مهاجرت 
روستاییان به دلیل خشک سالی و بانک پذیرنبودن 

خانوارهای کم درآمد تأکید شده است.
بر اســاس این برنامه می توان از فرصت هایی 
مانند امکان اســتفاده از اراضی دولتی با کاربری 
مســکونی در داخل محــدوده و حریــم قانونی 
شــهرها در اجرای مــاده ۶ قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن، امکان راه اندازی 
صندوق ملی مسکن برای پایدارکردن منابع مورد 
نیاز بخش مســکن و همچنین تأمین منابع مورد 
نیاز برای کاهش ســود تسهیلات بانکی و بخشی 
از هزینه های تأمین مسکن خانوارهای کم درآمد، 
امکان اســتفاده از ابزارهای بازار سرمایه از جمله 
اوراق رهنی به منظور تأمین منابع مالی مورد نیاز 
سیستم بانکی برای پرداخت تسهیلات بلندمدت، 
وجود بیش از ۳۲هزارو ۳۳۶ هکتار بافت تاریخی 
در ۶۰۰ محله از ۱۸۹ شهر کشور به عنوان ظرفیتی 
برای توســعه صنعت گردشگری و ارتقای هویت 

شهری بهره برد.
از تجربــه قبلــی وزارت رســتم قاســمی که 
خاطرات خوبــی نداریم. فقط اگر اشــتباها صبح 
شــنبه به ســاختمان وزارت نفت نرود، امیدواریم 
این بار برای وضعیت اســفناک مســکن، وضعیت 
تراژیک راه ها و شــبکه حمل ونقل فرسوده کشور 
فکــری بکند. کاری کــه مهم تر از همــه با جذب 
سرمایه گذاری خارجی و داخلی ممکن است که او 

می گوید روابطش را دارد. منتظر هستیم.
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شاهپور رجایی، رئیس حوضه آبریز  رودخانه کرخه در گفت و گو با «شرق» از  آینده بی آبی خوزستان می گوید
جزئیاتی تازه از شیوه مدیریت بحران آب خوزستان

پاییز امسال برای تأمین آب آشامیدنی خوزستان هم مشکل داریم

چون در پایین دست سد کشت 
شلتوک انجام می شد، آب خروجی 
از سد در بین راه مدام کم می شد 
و عملا چیزی به تالاب نمی رسید. 
اولین اتفاق خشک شدن ورودی 

تالاب هور بود که برای گاومیش ها و 
همچنین آب شرب برخی روستاهای 

نزدیک به تالاب هم مشکل ایجاد 
شد. ۱۵ تیر بازدیدی از تالاب 

داشتم که به وضوح خشک شدن و 
صفرشدن ورودی مشخص بود

اروپا از اسارت گازی روسیه 
رها می شود

ایسنا: خبرگزاری تاس روسیه به نقل از آنگلا مرکل  �
نوشت اروپا باید گام به گام تا سال ۲۰۵۰ به وضعیت 
خنثی اقلیمی دست پیدا کند. این به معنای آن است 
که تا ۲۵ ســال دیگر هیچ گازی از ســوی روسیه برای 
اروپا تأمین نخواهد شد یا حجم آن بسیار اندک خواهد 
بود. هم زمان صدراعظم آلمان به ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهور اوکراین گفــت: آلمان اطمینان حاصل 
خواهد کرد که روســیه حتی پس از آغاز فعالیت خط 
لوله گازی نورد اســتریم ۲، به ترانزیــت گاز از طریق 
خاک اوکراین ادامه می دهد. اگر روســیه تلاش کند از 
این خط لوله به عنوان ســلاح علیه کشــورهای دیگر 
اســتفاده کند، آلمان تحریم هــای اتحادیه اروپا علیه 
مســکو را پیشنهاد خواهد کرد. خط لوله نورد استریم 
۲ که ظرفیت صادرات گاز روسیه به آلمان را دو برابر 
می کند، به نقطه مناقشه در اروپا تبدیل شده و آمریکا 
به ضدیت با آن برخاسته است. اتحادیه اروپا و آمریکا 
با پروژه نورد اســتریم ۲ مخالف بــوده و به نگرانی ها 
نسبت به اســتفاده روسیه از فروش گاز به عنوان یک 
ابزار سیاســی و انحصار بازار گاز اروپا توســط گازپروم 
اشاره کرده اند. لهســتان، چندین کشور دیگر اتحادیه 
اروپا و آمریکا می گویند نورد اســتریم ۲ امنیت انرژی 
اروپا را تضعیف می کند، امــا آلمان به این پروژه نگاه 
کاملا تجاری دارد. با این حال ماه گذشته آمریکا و آلمان 
درخصوص این خط لوله جنجالی به توافق رســیدند 
که راه را برای تکمیل این پروژه هموار کرد و آلمان به 

پیروزی قاطعی در این خصوص دست یافت.

هویج  نخرید ارزان می شود
ایســنا: مصطفی دارایی نژاد در مصاحبه با رادیو  �

گفت وگو ضمن اشــاره به عدم کمبود هویج در کشور 
گفــت: «دزفول حدود پنج میلیــون تولید هویج برای 
کل کشــور دارد و فاصلــه ۲۰روزه ای پــس از اتمــام 
هویج دزفول تا به بارنشســتن هویج در سایر استان ها 
موجب بروز این مشــکلات شده اســت». دارایی نژاد 
گفت: «قیمت هویج به کیلویی ۱۲ هزار تومان رسیده 
و از حدود ۶۵۰ تن باری که دیشــب وارد میدان تره بار 
شــده، نزدیک به ۴۰۰ تن آن به فروش رســیده و برای 
هفته آینده هویج به زیر ۱۰ هزار تومان خواهد رسید». 
او ضمن اشاره به بی ســابقه بودن این افزایش قیمت 
گفت: «به دلیل کرونا، اســتقبال از هویج بســیار زیاد 
شــده و آب میوه گیری هایی که تنها چند کیسه هویج 
تهیه می کردنــد این مقدار را به یک تن افزایش دادند 
و همچنین استقبال مردم نیز زیاد شده است». رئیس 
اتحادیه بارفروشــان میوه و تره بار تهران با اشــاره به 
صادرات دلالان به کشورهای همسایه که به کمبودها 
دامن زده افزود: به استاندارها اعلام شده که با توجه 
به کمبود در این فاصله ۲۰روزه اجازه صادرات گرفته 
شود و خوشبختانه از دیشــب آرامشی بر بازار حاکم 
شــده اســت. همچنین رحمــت االله نــوروزی، عضو 
کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی، ضمن اشاره 
به قاچاق هویج در الیگودرز و ازنا و نگهداری هویج در 
آنجا گفت: «به دلیل کرونا، قیمت آب هویج و آب سیب 

به لیتری ۵۰ هزار تومان رسیده است».
او با اشــاره به بالابودن سطح زیر کشت هویج در 
کشــور و عدم نگرانی در این باره خاطرنشان کرد: مردم 
نباید دغدغه مرغ و هویج داشــته باشند و امیدواریم 
وزیر جدید در مســئله ورود کرده و به زودی مشکل را 

برطرف کند.

واردات پرحجم چای هندی 
با وجود شکست  ریال-روپیه

تســنیم: تجــار هنــدی می گویند ســفر اخیر  �
اس جیشــنکار، وزیر خارجه این کشــور به تهران، 
امید بــه بهبود سیســتم پرداخت بین دو کشــور 
را افزایــش داده اســت و به ایــن ترتیب صادرات 
امســال می تواند به ۵۰ میلیون کیلوگرم برســد. با 
وجود ادامــه تحریم های آمریکا علیه این کشــور 
در غرب آســیا، صادرکنندگان چای هند از ارســال 
۳۵ میلیون کیلوگرم چای به ایران در ســال جاری 
اطمینان دارند. به  گفته مدیران صنعت چای هند، 
پرداخت ها از طریق امارات و ترکیه انجام می شود؛ 
زیرا تجارت روپیه و ریال بین هند و ایران به بن بست 
رسیده است. با وجود مشکلات پرداخت، صادرات 
به ایران هرگز متوقف نشــده است. صادرکنندگان 
ســنتی چای انتظار دارند امسال صادرات به ایران 

به ۳۵ میلیون کیلوگرم چای برسد.

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (سامانه 
ستاد) تامین نماید:

شرکت ملی گاز ایران
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

۲۰۰۰۰۹۳۴۹۸۰۰۰۱۳۲شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

تقاضای M-9940270-KH مناقصه شماره 00/013 شماره مناقصه و تقاضا 

FILTER ELEMENTموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

۲/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریالمبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد.نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

مبلغ برآوردي مناقصه

آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد 

آخرین مهلت بارگذاري و  ارســال مستندات ارزیابي کیفي (رزومه) در 
ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.سامانه ستاد

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ساختمان اداری مرکزی ستاد -مدیریت بازرگانی-اداره خرید- گروه خرید مکانیک یدکیآدرس مناقصه گزار
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بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (سامانه ستاد) به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد 
وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام 

نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های۲۲۲۵-۰۷۷۳۱۳۱۲۲۱۶ تماس حاصل فرمایند. 
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